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اشک ها و لبخندها 
سکانسافتتاحیهفجرچهلوسوم

مراســمافتتاحیهجشــنوارهفیلمفجرعصرپنجشــنبه،یازدهم
بهمنماهباحضورجمعیازهنرمندانومدیرانبرپاشد.سیدعباس
صالحی)وزیرفرهنگوارشــاداســامی(،رائدفریدزاده)رئیس
سازمانسینمایی(،مهدیشــفیعی)معاونسازمانسینمایی(،
علیرضاتابش،حبیبایلبیگی،سیدضیاءهاشمی،مرضیهبرومند،
فریدونجیرانی،جوادطوســیومحمدرضاشــریفینیاازجمله
حاضراندرمراسمبودند.تجلیلازســیروسالوندورضابابکاز
بخشهایجالبتوجهافتتاحیهامســالبودودرمراسمتقدیراز
منوچهروالیزاده،اینصداپیشــهپیشکســوتبهدلیلمشکات
جسمیحضورنداشت.فرزادحســنیدرابتدایمراسمبهپوستر
جشنوارهوفیلم»مادر«اشارهکردوازنقشمادرانگیاینفیلمگفت
وبعدبابیاناینکهبهفریدونجیرانی)کهدرجمعحاضربود(درس
تاریخپسمیدهد،یادآوریکردکهاینفیلمدردورانحضورخود

درجشنوارههیچجایزهایبرایخودعلیحاتمینداشت.

تجلیل از سیروس الوند در شب تولد ۷۴ سالگی

نخستینبخشازمراسمبزرگداشتهایجشنوارهفیلمفجر۴۳،
بهتجلیلازسیروسالوند،کارگردانپیشکسوتسینمایایراندر
شبتولد۷۴سالگیاشاختصاصداشت.بعدازپخشکلیپیکه
ســیروسالونددرآنخاطراتیازدورانکاریاشرابیانمیکرد،
فریدونجیرانی،جوادطوسیوماهورالوندبرایقدردانیازالوند،در

شبیکهمصادفباسالروزتولداوبودرویصحنهآمدند.
جیرانیدرابتداگفت:»منوسیروسالوندهمنسلهستیموتنها
یکسالاختافســنیداریم.اوخیلیزودنوشــتنراآغازکرد.
یادمهســتدرمجله»فردوسی«بهســردبیریعباسپهلواناز
ایشاننقدیخواندمکهدربارهفیلم»جوانانزیرآفتاب«بود.بعد
ازآنهمباتقیمختاردرنشریه»ماهنو«کارکردوگفتوگوهای
بینظیریانجامدادکهازمیانآنهامیتوانبهمصاحبهاشباپرویز
دواییاشارهکرد.«جیرانیبیانکرد:»سیروسالوندجزونسلدوم
فیلمسازهاییبودکهپلیمیانسینمایروشنفکریوتجاریبرقرار
ساختند.اودرجریانفیلمسازیخودبهمدیریتفرهنگیوقتهم
کمککردوبافیلمهاییکهساختدردلبحرانسینمایایران،
بهعنوانکارگردانیپیشروعملکرد.اودردلتحولفرهنگیکه
دردهه۶۰رخدادفعالیتکردواوایــلدهه۷۰فیلمهایمهمی
ساخت.الوند۴دههفیلمسازیکردامامتأسفانهدردهه۹۰موفق
بهساختفیلمنشد.«سپسجوادطوسیگفت:»میخواهمبهشهر
ومحلهاعتباربدهموبگویموقتیاسم»امامزادهیحیی«میآید،
نسلمابهیادمدرسهایمیافتدکهعیسیالوند،پدرسیروسالوند
درآنمشغولبهکاربود.عیســیالونددرآنمدرسهفرهنگسازی
میکردوباعثایجادتعلقخاطریدرهمنســانمنبهریوآن
محلهشد.حتیفیلم»گوزنها«کهنقطهاستنادتاریخبهحساب
میآیدنیزازآنمدرسهوعیســیالوندبهرهگرفتهاست.سیروس
الونددرچنینخانوادهایرشدکرد.«اوادامهداد:»سیروسالوند
کارشرادرسینمابانقدنویسیودنیایمطبوعاتآغازکرد.نقدی
کهاوبرفیلم»قیصر«نوشتهاستبینظیراستوهنوزهممیشود
بهآناتکاکرد.فیلمهایسیروسالوندکانونگرمخانوادهراهدف
میگیردوبامخاطبهمدلمیشود.دوستدارمدرپایانبگویم
کهفیلمسازیمثلسیروسالوندنبایددرانزواقراربگیردومدیران
بایدبرایاینافرادمسیربهتریتعریفکنند.«درادامهماهورالوند،
بازیگرگفت:»افتخارمیکنمکهدخترسیروسالوندهستم.«در
ادامهبرنامهمنوچهرشاهسوارینیزرویصحنهآمدوبهصورتویژه
ازهمسرسیروسالوندتشکرکردوگفت:»بایدازهمسرسیروس
الوندتشکرکردکهدرتماماینسالهاهمراهمسیراوبودهاست.«
درنهایتبعدازدریافتلوحتقدیر،سیروسالوندگفت:»مادرانباری
خودصندوقچهایداریمکهبهیادگارازمادرمبرایمانماندهاست.
داخلصندوق،کاغذواسنادویادگاریهایبسیاریهست.چند
وقتپیشلابهلایمحتویاتصندوقچهمیگشــتمکهقراردادی
دیدمازفیلمیکهمنفیلمنامهاشرانوشتهبودم.آنفیلمساخته
واکرانشدومنهمبهموقعدستمزدمرادریافتکردم.اینتجربه
حرفهایدرسن۱۷سالگیمنرقمخوردوبرایمانگیزهبخشبود.
حالابایدبگویمازاینکهمراسمبزرگداشتمنیززمانیبرگزارمیشود

کههنوززندهام،بسیارخوشحالهستم.«

جشنوارهکوتاهترازگزارش

جشنواره  فیلم فجر مجال بازتعریف پایگاه اجتماعی سینماست
سید عباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پیامی به چهل و سومین جشنواره فیلم فجر: جشنواره  
فیلم فجر همچنان که میدان مبارک بروز و ظهور توانمندی های سینمای ایران  است، مجال بازتعریف پایگاه 
اجتماعی سینما با تکیه بر مخاطبان فهیم و نسبت آفرینی میان سینماگران و سیاستگذاران سینمایی است .

به امید بازگشت چهره های شاخص به جشنواره 
منوچهر شاهسواری، دبیر چهل و سومین جشنواره فیلم فجر در آیین افتتاحیه جشــنواره:  وارد روزگار تغییر 
شده ایم. دوســتی به من گفت چهره های شاخص ســینمای ایران کجا هســتند. ما امیدواریم روزی برسد که 

چهره های شاخص فرصت داشته باشند که حضور پیدا کنند.

صفحهآرا:بهروزقلیپور

 تجلیل از رضا بابک که خاطراتی
تصویری برای نسل های مختلف ساخت

   مرضیه برومند با بیان اینکه صحبت کردن از رضا بابک و 
آثارش کار بسیار سختی است، گفت: او دوست عزیز من است و 
از دوران کودکی با هم بزرگ شده ایم. ما از کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان با هم نمایش را شروع کردیم و سال های قبل 
از انقلاب من بیشتر برای او بازی کردم و پس از انقلاب نوبت به او 
رسید که برای من بازی کند. سال هاست با هم کار می کنیم. باید 
بگویم رضا بابک به گردن تمام کارهای کودک در تئاتر، سینما و 
تلویزیون حق دارد و اگر او نبود این همه پیشرفت برای کارهای 

کودک رقم نمی خورد.
   رضا بابک نیز گفت: ما در تمام این سال ها با هم بسیار دعوا 
کردیم چرا که سر کیفیت و کار بود. خیلی از شعرهای من را 
مرضیه برومند درست کرد چرا که اســتعدادفراوانی دارد و 
بسیار از او تشــکر می کنم .با تمام اختلافاتی که با هم داریم 

آمدی و منت بر سر من گذاشتی.
   محمدرضا شریفی نیا نیز گفت: همیشه به داوران توصیه 
کرده بودم و دوســت داشــتم این اتفاق برای بازیگرانی که 
نقش های کوتاه در سینما بازی می کنند بیفتد. امشب چراغ 
اول را روشــن می کنم.  او در فیلم »به رنگ ارغوان« بسیار 
کوتاه حضور داشت، اما باید جایزه ای در حد اسکار می گرفت. 

مسعود فراستی، چه دوست داشته باشیم و چه نه، مشهورترین منتقد سینمای ایران در همه 
این سال هاست.منتقد تند و تیز سینمای ایران که دهه 60 بیشتر در هفته نامه »سروش« 
و »سوره« می نوشت و در دهه ۷0 و ابتدای دهه 80 در 2 مقطع سردبیری »نقد سینما« را بر 
عهده داشت. او از همان ابتدا با نقدهای کوبنده اش بر فیلم های اغلب ستایش شده آن 
سال ها، نشان داد که با هیچ کس و هیچ چیز تعارف ندارد.فراستی این سال ها چهره ای 
آشنا برای دست اندرکاران و دنبال کنندگان جدی سینما بود؛سال هایی که او با مهارتی 
منحصر به فرد خلاف عادت روزگارش حرکــت می کرد.  حرص مخاطب خاص را در 
می آورد و »سرب«، »مادر«، »کلوزآپ«، »هامون« و »مسافران« را با نقدهایی طولانی 

می نواخت و البته کنارش ستایشگر پرشور »باشو«، »مهاجر« و »هور در آتش« بود.
نمی شود انکار کرد که لحن و دیدگاه های فراستی در فضای نقد فیلم آن سال ها 

تازگی داشت.منتقدی که همه بزرگان سینمای ایران را زیر تیغ نقدش می برد 
از اواخر دهه 80 با حضور در برنامه »هفت« فصل تازه ای را آغاز کرد.  

منتقدی که با نوشته هایش حرص مخاطب خاص را درمی آورد، حالا با اجرا 
و فن بیان و تحلیل های کوبنده اش، چهره محبوب مخاطب عامی شــد که 

رسانه مرجعش نه نشریات تخصصی سینمایی که تلویزیون بود.آنتن زنده، 
میدانی مطلوب برای برکشیدن تیغ تیز نقد بر اندام هر فیلمی بود که قامتش از 

نگاه فراستی ناموزون بود و فرقی هم نمی کرد که این فیلم یک کمدی عامه پسند باشد 
یا نخستین فیلم ایرانی برنده اسکار. با افول »هفت« پس از تغییر و تحولات بسیار، مسعود 

فراستی ترجیح داد میز نقد را از تلویزیون به فضای مجازی ببرد. و حالا او برای  10 روز برنامه کات را 
در تلویزیون همشهری خواهد داشت.با فراستی سرحال، خوش روحیه و پرانرژی ساعتی هم کلام 

شدم وحاصلش مصاحبه ای است که بخش هایی از آن را پیش رو دارید. 

سینمای   ملی غرور 
می خواهد، نه خودتحقیری

گفتوگوبامسعودفراستیکهبرنامه»کات«را
برایتلویزیونهمشهریتدارکدیدهاست

بی مقدمه برویم ســراغ اصل 
ماجرا.چه شد که تصمیم گرفتید دوباره 

سراغی از جشنواره فجر بگیرید؟ 
یکیازبچههایهمشــهریزنــگزدکهاز
شــاگردانوهمکارانقدیمیمنبود.گفت
رئیسمیآییدجشــنوارهنقدکنید؟گفتم
کجا؟گفتهمشــهری.گفتــمممیزیکه
نداریم؟گفتنــه.گفتــممیآیم.بعدفکر
کردمکهبرنامهبایدبــا»هفت«خیلیفرق
کند.»هفت«دیگــرتمامشــد.دورهاشرا
گذراند.کارشراهمکرد،اگــرکاریکرده
باشد،ولیدیگرتمامشــدهوبعدبهدانیال
معمارگفتممشکلسینمایایرانچیست؟
گفتاساســافیلمنامه.گفتــمبارکالله.چه
آدمیمثلتوکهدســتاندرکاروســردبیر
روزنامهاستوچهمنمیدانیمکهگیراصلی
مانفیلمنامــهاســت.غیرازاینکهمنفکر
میکنمدوســتانعزیز،اگرفیلمنامهخوبی
همدستشانبرسددرساختمشکلدارند.
یعنینهتنهاهنوزفرمنداریمکهدرتکنیک
هممیلنگیم.فیلمبردارخوبداریم.صدابردار
خوبداریم.امافیلمســازیکهتکنیکبلد
باشــدخیلیکمداریم.یعنیهنوزغلطهای
تکنیکیمیبینیم.گفتیمحالااینرامیشود
خیلیسریعازشعبورکنیم.بیاییمبایستیم
رویفیلمنامه.بنابراینمهدییزدانیخرمرا

پیشنهادکردم.
به دلیل داستان نویس بودنش؟ 
هماینوهماینکهمیشناختمش.باهمروی

فیلمنامهایکارمیکردیمکههدرشد.
چه فیلمنامه ای بود؟

»زمینسوخته«احمدمحمودکهتهیهکننده
گفتفانیحتماباشد.نشســتیموجلسات
فوقالعادهایداشتیمومنهمکهاصاآلوده
اینکتابکهبهشــدترمانعالیایاست

بودم.۵۰صفحهاولشاصا
بنیانکناست.

اگر درست یادم مانده باشد دو 
سه سال پیش گفتید که دیگر با جشنواره 

کاری ندارم و دیگر ازآن دست شسته ام.
گفتمازتلویزیوندســتشســتهام.۳سال
پیشگفتمدیگرتلویزیوننمیروموبعداز
آنیوتیوبشدرسانهمن.بعدهمسینمای
ایراندراین۳سالآنقدرروبهاضمحال

رفتکهسابقهنداشت.
چقدر سینمای ایران را در این 

سال ها دنبال کردید؟
درحدیکهبرایممیآوردنــدومیدیدمو
خبفاجعهبودند.سینمایایرانتبدیلشد
به»قیف«.تبدیلشدبهاینآشغالهاییکه

بهاسمکمدیرویپردهاستورکورد
فــروشمیزنند.دائمهــمبهاین
رکوردمینازند.رکــوردفروش
شکستهشــدولیسینماازبین
رفت.آدمهاخانهنشینشدند
وحتیموقعیتفردیشان
ازبینرفت.اینســینمای
ایرانرابهکمــابردودیگر
چیــزیازســینمایایران

نمانده.
برای مدیریت سابق 

سینما، مهم ترین نکته برگرداندن 
تماشاگر به سینما بود. چون 
به نظر می رســید به سادگی 

در جست وجوی سینمای ملی 
ما ســینمای ملی نداریم.برای رسیدن به سینمای 
ملی ابتدا باید ســینما صاحب صنعت بشود. 
این سینما تا وقتی صنعتی نشود هنوز سینما 
 نشده. و بعد سینمای ملی به نظرم غرور ملی
 درش هســت. ویژگی های فرمی ملی درش 
هســت.یعنی باید فرم ملی را بشناسیم. 
نقاشی ملی را بشناســیم. خیلی چیزها را 
باید بشناســیم.باید احمد محمود عزیز را 
بشناسیم.غیر از این هیچ چیزی درنمی آید.
امیدوارم که بحث های »کات« برود سمت 
اینکه در جستجوی سینمای ملی باشیم و این 
البته کار یک برنامه به تنهایی نیســت  و باید 
یک تیم متمرکز بنشینند و روی المان های هنر 

ملی ایران کار کنند،از نقاشی تا شعرو ادبیات.

خیلی ها سریال شده و دیگر فیلم چه کار می کند؟ تهیه کننده به شــدت دفاع کــردم، الان که مــن از »طــلا و مس«ش کنند.مثلا همایون اسعدیان آدم هــای قدیمــی هــم کار بیاینــد امــا بایــد کنارشــان کامــلا موافقــم کــه جوان ها  . د ز خانه نشین شده اندنمی ســا

هیچ چیــزی مهــم نیســت.

فقــط فــروش مهــم اســت. 

بــه هــر قیمتی.مــا ایرانــی 

یــک چیزهایــی  هســتیم. 

دارد. حرمــت  برایمــان 

پــدر، مــادر، وطن.همه  چیز 

را از بیــن می برنــد. عیــن 

خیالشــان هم نیست .انگار 

اصــلا مســابقه اســت.

مسابقه ای که هر کس 

فیلمــش مبتذل تــر 
برنــده  باشــد 

است

ایــن اولین جشــنواره دولت 
جدیــد اســت که مــن بهش 

امید بستم. 
با همه مشــکلاتی که پیش 
پــای پزشــکیان هســت و 
خیلــی خیلــی کار ســختی 
دارد ولی مــن امیدوارم.این 
هم که فیلم ها بیشترشــان 
محصول مدیریت سابق 
ســینما هســتند بــرای 
خــودم صبــر ایــوب 

آرزو می کنم

 امیدوارم این جشنواره
  با نقدهایی که 

همه می کنند و ما هم در »کات« 
می رویم، حرکتی بکند و پیش برود 
برای اینکه حق این مردم است که 

 جشنواره و سینمای 
خوبی داشته باشیم

»صیاد« قرار نبود مینی سریال شود
نشســتفیلم»صیاد«بهعنواننخســتینفیلماکرانشــدهدر
جشــنوارهچهلوســومبا۳۰دقیقهتأخیربااجــرایاکبرنبوی
برپاشــد.درایننشســتجوادافشــار)کارگردان(،محمدرضا
شــفیعی)تهیهکننده(،علیســرابی)بازیگرنقششــهیدصیاد
شیرازی(،رزرضوی)بازیگرنقشکارمنددفترریاستجمهوری(،
محمدرضــاهدایتی)بازیگرنقشیکــیازفرماندهــانارتش(،
نادرســلیمانی)بازیگرنقشیکــیازفرماندهانارتــش(،ایوب
آقاخانی)بازیگــرنقــشیکــیازفرماندهانارتش(وخشــایار
موحدیان)تدوینگرفیلم(حضورداشــتند.درابتدایایننشست
محمدرضاشفیعیدرپاسخبهاینپرسشکهقراراستازاینفیلم
سینمایییکمینیسریالساختهشود،گفت:بههیچعنوانقرار
نیستاینفیلمبهیکمینیسریالتبدیلشودولیامیدوارمتیمی
بتواندسریالیفاخرازاینچهرهملیشهیدصیادشیرازیبسازد.وی
ادامهداد:البتهدرابتداقراربودیکسریالیدرتلویزیونباموضوع
شهیدصیادشیرازیساختهشودکهمتنفیلمنامهتوسط
آقایتوحیدینوشتهشدوچندیننوبتهمبازنویسی
شدامابههرترتیبامکانســاختفراهمنشد.به
هرحالساختفیلمبامضامینیهمچونشهید
صیادشیرازیکاررادوچندانسختمیکند.
دربخشدیگریازایننشستجوادافشاردر
موردبهتصویرکشــیدنوحدتبینارتشو
سپاهدراینفیلمگفت:ساختاینفیلمبرای
منیکتوفیقبودووحدتارتشوسپاهیک
بخشیازداستانفیلماستاماسعیداشتیم
آگاهیبخشیراجعبهوقایعاولانقابوجنگ
راداشتهباشیموتأثیرگذاریافرادوخائنینرا
نشاندهیم.صیادمحبوبارتشوشخصیتهای
عالیرتبهکشوربودوهمچنیندانشنظامیاش
زیادبودوماســعیکردیمدرموردقهرماننظامی
کشــورفیلمبســازیمتااگریکروزبیگانگانیاحتی
همسایگانماهمفیلمرادیدندباشخصیتقهرمانماآشنا
شوند.علیسرابی،بازیگرنقششهیدصیادشیرازینیزدربخشی
ازایننشســتراجعبهانتخابایننقشگفت:نقشزمانیکهبه
منپیشنهادشدبسیاربرایمشــگفتانگیزبود.درمسیرشناخت
اینشهیدبابســیاریازفرماندهانارتشگفتوگوکردموهمه
دراینمیانیکنکتهرامتذکرمیشدندوآناینبودکهمیدانی
نقشچهکسیرامیخواهیبازیکنی؟همهمشترکایکنکتهرا
میگفتندوآنهماینکهعلیصیادشیرازییکانساننبودبلکهاو

فرشتهایبودکهخیلیزودازمیانمارفت.

کارگردان ایتالیایی: ایران را خیلی 
دوست دارم 

رومئوکاســتلوچی،هنرمنــدشناختهشــدهایتالیاییدر
گفتوگویبرخطخــودباهنرمندانایرانــیازعاقهاش
بهاســطورههایایرانزمینســخنگفتوابرازامیدواری
کردکهکاریمشــترکباهنرمندانکشــورمانبســازد.
رومئوکاســتلوچی،هنرمنداهلایتالیــادربخش»ملل«
چهلوســومینجشــنوارهتئاترفجر،بهشــکلبرخطبا
هنرمنــدانحاضردرتالارمشــاهیرمجموعهتئاترشــهر
گفتوگوکرد.صادقرشیدی،استاددانشگاهاجرایرویداد
رابرعهدهداشتووحیدنفربازیگروکارگردانتئاتر،حامد
شفیعخواه،نویسندهوکارگردانتئاتر،ابراهیمپشتکوهی
نویسندهوکارگردانتئاتر،پوپکعظیمپور،سیمونگرچکو
هنرمندمدعواهلروسیه،گریگوریبازایوفهنرمندروسی
وســریجیترامانانمــدرستئاترازکشــورهندازجمله
حاضراندرنشستبودند.کاستلوچیازعاقهاشبهتاریخ
وفرهنگایرانسخنگفتوعنوانکرد:منایرانراخیلی
دوستدارمومیدانمکهاسطورههاوافسانههایقدیمیو
قشنگیدارید.افسانههاواسطورههاقدمتیبیشترازادبیات
دارندواسطورههاپرازنمادهســتند.هنرمندانمیتوانند
نمادهارانگهدارندودرزندگیهمباواقعیتروبهروهستند،
اینواقعیتزندگیهمپرازنمادوحساســت.فقطکافی
اســتآنچههرکدامازماداریمحسوزندگیمیکنیم،با
ذهنیتینسبتبهآنافسانهها،ایندورابتوانیمباهمترکیب
کنیم.فقطکافیاســتکهجرقهزدهشودتابتوانیمچیزی
کهدرزندگی،واقعیتداردباافسانههامرتبطکنیم.ایرانو
بخشجغرافیاییکهایراندرآنقراردارد،پرازافسانههاو
اسطورههاستوخیلیخوشحالمیشومکهبتوانمهمکاری
مشــترکیباهنرمندانایرانیداشتهباشــم.اینهنرمند
دربارهکوچکبودنانســانهادربرابردکوروتصاویرروی
پردهدرایناثرمتذکرشد:بیشــترینتمرکزمادرایناثر
رویدیداورفئــوسبود.بقیهعناصربــهآناندازهاهمیت
نداشــتند.بنابراین،اینقیاسکوچکوبزرگیبهچشــم
میآید.درآثاردیگرمن،برعکسچنیــنموضوعیاتفاق
افتادهکهشخصیتیبزرگوبرجستهمیشودواینیکرسم
همیشگیدراجراهایمننیست.زیرادراینجا،خوانندهوآن
عشقاهمیتینداشتواینکوچککردنآدمهابرایاین
بودکهآنهاجایگاهینداشتنددرنظریکهمیخواستیمبه

تماشاگرالقاکنیم.

تئاتر

مکث

نمی شود تماشاگری را که در ایام کرونا از 
سینما گریزان شده به سالن ها برگرداند. 
سیاست شان این بود که با کمدی تماشاگر 
را به سینما برگردانند و در مورد چند فیلم 
هم موفق شدند ولی وقتی جدول گیشه 
را نگاه می کنیــم می بینیم جز چند فیلم 
معدود، بقیه فیلم ها در واقع حکم سیاهی 

لشکر را دارند.از درام اجتماعی تا بقیه.
ســینماینقداجتماعیهمدراینسالها

ازبینرفت.
از دلش یک سینمای زیرزمینی 
متولد شــد که قبلا هم بــود ولی در این 

سال ها پررنگ شد.
شدیکسریفیلمهایآشغالترازاینکمدیها.
آنهاییکهمندیدموالانهمیکیشانکاندیدای

اسکارشدهازآلمانکهفاجعهاست.
 این یک مدل فیلمسازی است 
که شــما هر چیزی را کــه فکر می کنی 
مسئله جامعه است گردآوری می کنی و 
می خواهی براساس موضوع روزکه حتما 
هم باید ملتهب باشد، به موقعیت داستانی 
برسی.  سینمای ایران یک طرفش کمدی 
عامه پسند اســت و طرف دیگرش فیلم 
زیرزمینی.  همه اینها محصول شــرایط 

غیرطبیعی است.
پسهمهتابوهارامیشکنیم.همهتابوهایی
کهواقعامسئلهخانوادهاست.مسئلهکشورو
ملتاست.نهکشــورمهماستونهخانواده.
هیچچیــزیمهمنیســت.فقطفروشمهم
است.بههرقیمتی.تیزریکیازآنهارادیدم
کهسوپراســتاریکیازاینکمدیهاحرف
زنندهایدربارهمادررفیقــشمیزند؛من
درتمامعمرمچنینچیزینشــنیدهبودم.
باورمنمیشد.ماایرانیهستیم.یکچیزهایی
برایمانحرمتدارد.پدر،مادر،وطن.همهچیز
راازبینمیبرند.عینخیالشــانهمنیست.
انگاراصامسابقهاست،مسابقهایکههرکس
فیلمشمبتذلترباشدبرندهاست.آنوریها
همکهحاضرندهرچیزیازمملکتوخانواده
رابفروشندبرایاینکهجایزهبگیرند.مدیران
فستیوالهاهمپیروبحثهاییکهقبادرباره
سینمایجشنوارهایکردیم،نگاهمیکنند
کهفیلمهرچهسیاهتر،هرچهبیوطنتر،هر
چهبیخانوادهتربیشترتویبوقشمیکنندو
جایزهمیدهند،درحالیکهسینمابایددنبال

غرورآفرینی
باشد،نهخودتحقیری.

برگردیم به جشــنواره فجر 
امســال که دولت چهاردهم با فیلم هایی 
که اغلب شان محصول دوره قبلی هستند 

باید برگزار کند.
اولینجشــنوارهدولتجدیداستکهمن
بهشامیدبستم.باهمهمشکاتیکهپیش
پایپزشــکیانهســتوخیلیخیلیکار
ســختیداردولیمنامیدوارم.اینهمکه
فیلمهابیشترشــانمحصولمدیریتسابق
سینماهســتندبرایخودمصبرایوبآرزو
میکنمکهبایداینهاراببینیموبایســتیم

رویفیلمنامه.
  امسال جلیلی با فیلم »داد« به 
جشنواره آمده.صدر عاملی فیلمی برای 
کانون پرورش فکری ســاخته و ابراهیم 
حاتمی کیا هم »موســی کلیم الله)ع(« را 
دارد . اینها مشــهورترین و باتجربه ترین 
کارگردان های جشنواره امسال هستند. و 
امسال احتمالا بیشتر از همه دوره ها کمدی 
داریم،متاثر از شرایط و مناسبات تولید در 
ســینمای ایران که به تولید انبوه کمدی 
رو آورده. یکی از این کمدی ها »آنتیک« 

ساخته هادی نائیجی است.
هادینائیجیرامیشناسم.بچهخوبیاست
ویکدورهایشــاگردمبودولــیاصاآدم

کمدینیست.
در جشنواره امســال شاهد 
نمایش چند فیلم جنگی هم خواهیم بود. 
از »خدای جنگ« و »صیاد« تا »اسفند« و 
»اشک هور«.و جالب است که »اسفند« 
دانش اقباشــاوی و »اشک هور« مهدی 
جعفری هر دو درباره شهید علی هاشمی 

هستند.
امیدوارممهدیجعفریخرابنکردهباشد
چون»2۳نفر«راداردکهفیلمخوبیاست.
مناینســینمارابهخاطرموضوعدوســت
دارم.بهخاطرجنگ،جنگیکــهتاابدباید
ازشدفاعکرد.برایاینکهدفاعاست،حمله
نیســت.ومنبااینکهابــداآدماهلجنگی
نیســتمامابهشــدتاهلجنگدفاعیام.
فکرمیکنمدفاعازآنناموســیاست.واگر
خرابشکنندهمدرنقدشبیرحمخواهم
بود.یعنیازاسمیکشهیداستفادهکنیو
یکملودرامسطحیبســازیکهمندراین
سالهازیاددیدهام.یکیازنمونههایشفیلم

»منصور«بود.
طبیعی است در جشنواره ای که 
چهل و سومین دوره اش برگزار می شود 
این تعداد فیلمســاز جوان و فیلم اولی 

حاضر باشند؟
غیرعادیاستونشاندهندهوضعیتبحرانی
سینمایماست.نشــانمیدهدباتجربهها
یادیگررهــاکردهاندیاپسزدهشــدهاند.
کاماموافقمکــهجوانهابیاینــداماباید
کنارشانآدمهایقدیمیهمکارکنند.مثا
همایوناسعدیانکهمناز»طاومس«ش
بهشــدتدفاعکردم،الانچهکارمیکند؟
تهیهکنندهســریالشــدهودیگــرفیلم
نمیســازد.خیلیهاخانهنشــینشدهاند.
امیدوارماینجشــنوارهایننیرووانرژیرا
بدهدکهآدمهایقدیمیکــهکناررفتهاند

دوبارهبیایندوکارکنند.
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